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بازار بزرگ تهران ۲ هفته تعطیل شد
مهر: اتاق اصناف تأکید کرده که علاوه بر مشاغل  �

غیرضــروری، بازار بــزرگ تهران نیز از امروز شــنبه 
بــه مدت دو هفته تعطیل اســت. اتــاق اصناف در 
اطلاعیه ای اعــلام کرد بازار بزرگ تهران و مشــاغل 
گروه های ۲، ۳ و ۴ از روز شــنبه ۲۱ فروردین به مدت 

دو هفته تعطیل هستند.

با مالیات خانه های خالی 
چه می شود؟

ایســنا: معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: هر  �
مالیاتی که از خانه های بدون ســکنه اخذ شــود، به 
صندوق ملی مسکن می رود و به پرداخت تسهیلات 
برای مســکن گروه های کم درآمد اختصاص می یابد. 
محمود محمــودزاده اظهار کرد: ســامانه املاک و 
اسکان یک اقدام پایه برای شناسایی وضعیت مسکن 
کشــور اســت. هدف هم صرفا مالیات نیست، بلکه 
برنامه اصلی، شناســایی اوضاع سکونتی خانوارها 
برای برنامه ریزی های حوزه مسکن است. وی افزود: 
هر مالیاتی از خانه های خالی گرفته شــود، مستقیم 
به صندوق ملی مسکن می رود و به عنوان تسهیلات 
برای مسکن کم درآمدها هزینه می شود. اینکه تصور 
کنیم دولــت برای افزایش درآمدهــای مالیاتی، این 
ســامانه را ایجاد کرده، اشــتباه اســت. معاون وزیر 
راه و شهرســازی با بیان اینکــه مطالبه عموم مردم 
ســاماندهی بازار مسکن اســت، گفت: برای کنترل 
بازار مســکن باید ابتدا اطلاعات داشــته باشــیم تا 
بتوانیم برنامه ریزی کنیم. این سامانه یک اقدام خوب 
و مهم اســت و با قانونی که آذرماه ســال گذشته از 
ســوی مجلس تصویب شــد، ضمانت اجرائی پیدا 
کرد. معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
دربــاره جرائــم مالیاتی خانه های خالــی گفت: هر 
خانوار می تواند یک اقامتــگاه اصلی و یک اقامتگاه 
فرعی در شهری دیگر داشته باشد که مشمول مالیات 
خانه های خالی نمی شود. صاحبان واحدهای نوساز 
نیز پس از ۱۲ ماه و در حالت انبوه ســازی پس از ۱۸ 
ماه در صورت خالی بودن مالیات پرداخت می کنند. 
همچنین خانه هــای خالی شــهرهای کمتر از صد 
هزار نفر و روستاها مشمول مالیات نیست؛ اما اگر در 
سامانه ثبت نشود، مشمول ۲۰ درصد مالیات متعلقه 
خواهد شــد. معافیت های دیگری نیــز برای برخی 
گروه ها از جمله دانشجویان، دانش آموزان، مبتلایان 

به بیماری های خاص و... در نظر گرفته شده است.

رئیس کل بانک مرکزی: اعتقادی به 
صادرات ریالی نداریم

مهر: رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر اینکه این  �
بانک همچنان صــادرات ریالی را قبول ندارد، گفت: 
صــادرات ریالی را قبــول نداریم، ولی باید مشــکل 
صادرکننــدگان آن را حــل کنیم؛ اگرچــه اعتقاد به 
صادرات ریالی نداریم. عبدالناصر همتی، رئیس کل 
بانک مرکزی، در پاســخ به پرسشی مبنی بر موافقت 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت با رفع تعهد ارزی 
صادرکنندگانی که در ســال ۹۷ صادرات داشته و ارز 
خود را به کشــور برنگردانده اند، بار دیگر تأکید کرد: 
بانک مرکزی به صورت مشروط بازگشت ارز صادراتی 
این صادرکنندگان را پذیرفته است. وی با بیان اینکه 
صادرات ریالی را هنوز نپذیرفتیم و نمی پذیریم، گفت: 
ما صادرات ریالی را قبول نداریم، ولی باید این مشکل 
را حل کنیم؛ اگرچه اعتقاد به صادرات ریالی نداریم 
و آن را خروج ســرمایه از کشور می دانیم. همتی در 
پاسخ به این پرســش که آیا پذیرش رفع تعهد ارزی 
صادرکنندگان ســال ۹۷ به معنای پذیرش صادرات 
ریالی آنهاســت، چراکه دو ســال بانک مرکزی روی 
قبول نکردن این موضوع پافشــاری کرد، افزود: هیچ 
کشوری از دنیا صادرات با پول ملی خود را نمی پذیرد 
و صادرات با پول ملی خنده دار است؛ اما اینکه طرف 
مقابل ارزی را گرفته باشــد و به کشور نیاورد، باز هم 
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دسترسی به شبکه اجتماعی محبوب این  روزها که بحث های انتخاباتی در آن داغ شده  بود، محدود شد

خط لوله تاپی (TAPI) «کلاب هاوس» زیر تیغ فیلتر؟
تهدیدی مهم برای انرژی ایران

از  �  (TAPI) تاپــی  گاز  انتقــال  لولــه  خــط 
ترکمنستان آغاز شــده و از کشورهای افغانستان 
و پاکستان می گذرد و ســرانجام به هند می رسد. 
در  واقع خــط لوله تاپی برگرفتــه از اولین حرف 
کشــورهای عضو در این خط لوله است. این خط 
لوله به خط لوله ماورای افغانســتان نیز معروف 
بوده و گاز طبیعی را از میدان گازی گالکنیش که 
یکی از پنج میدان بزرگ گاز جهان است، در استان 
مرو ترکمنســتان به هند منتقل می کند. ایده اولیه 
این طــرح در دهه ۱۹۹۰ آغاز شــد ولی مذاکرات 
جدی در ســال ۲۰۰۳ و با حمایت بانک انکشاف 
آســیایی بود. خط لوله تاپی ظرفیت ۳۳ میلیارد 
متر مکعب گاز را به سه کشور عضو تاپی دارد. در 
این میان، قرارداد ۳۰ ساله ای نیز میان این کشورها 
برای میزان مقدار گاز دریافتی این کشورها منعقد 
شده اســت. این خط لوله با حمایت کامل ایالات 
متحده آمریکاست که در راستای سیاست انزوای 
ایران و همچنین کاهش نفوذ روسیه درخصوص 
گاز اســت. این خط لوله را می توان در مقابل خط 
لوله صلح که شــامل ایران، پاکستان و هند است، 
قرار داد که با بدقولی های کشــورهای پاکستان و 

هند تا امروز به سرانجامی نرسیده است.
دربــاره خــط لولــه تاپــی برخــی موانــع و 
مشــکلات وجــود دارد کــه در صــورت حل این 
مشــکلات، به سرانجام رســیدن این طرح بعید به 
نظر نمی رســد. یکــی از مهم تریــن موانع در این 
خصــوص، درگیــری و اختلاف میان پاکســتان و 
افغانستان است که سابقه طولانی و ایدئولوژیکی 
دارد و مهم تریــن بُعد اختلاف این دو کشــور نیز 
روی کشــمیر است. از ســویی دیگر، هند معتقد 
است پاکســتان باید درباره تأمین امنیت این خط 
لوله تضمین بدهد، ولی با توجه به شرایط نا امنی 
داخلــی نمی تواننــد اطمینانی به ایــن موضوع 
داشــته باشــند، به همیــن دلیل اســت که هند 
مسیرهای جایگزین را نیز هم زمان دنبال می کند، 
مانند انتقال با کشــتی (LNG) از کشور قطر یا از 
مسیر ایران؛ چون نفت ترکمنستان به تنهایی برای 
نیاز هند و پاکســتان پاسخ گو نیست و نیازمند این 
هســتند که از طریق منابع دیگری نیاز خود را در 
زمینه گاز فراهم کنند. حضور القاعده و طالبان و 
همچنین جنگ داخلی در افغانستان موجب شده 
اســت که بســیاری به این طرح به دلایل امنیتی 
و تأمیــن خوش بین نباشــند. در حالی کــه طالبان 
به طور رســمی اعلام کرده وظیفه امنیت خطوط 
لوله در افغانســتان را تأمین می کنــد، بازهم این 
اعتمادســازی در این زمینه را بســیار دشوار کرده 
اســت. یکی از دیگر عواملی که می توان نام برد، 
اختلاف بر ســر بهــای گاز و حق ترانزیت اســت. 
از ســویی دیگر، همان طور که مطرح شــد، با خط 
لولــه صلح ایران و چانه زنی های سیاســی، ایران 
ســعی می کند مانع از تحقق تاپی شــود. روسیه 
نیز به شــدت با این طرح مخالف است؛ زیرا باعث 

کاهش نفوذ این کشور در زمینه گاز می شود.
با مدنظر قــرار دادن تمامی جوانب، خط لوله 
تاپــی را می توان به عنوان یکی از تهدید های مهم 
در زمینه حوزه انرژی ایران در منطقه حساب کرد. 
تکمیــل و اتمام پروژه خط لولــه تاپی در صورت 
تحقق، علاوه بر اینکه موقعیت ایران را در منطقه 
از وجــه اقتصادی و انرژی تنــزل می دهد، باعث 
می شــود ایالات متحده آمریکا برای رســیدن به 
هدف خویش که انزوای ایران و مسیر جایگزین در 
حوزه گاز به جای ایران و روسیه است، موفق شود. 
ایران می تواند با اهــرم مذاکرات و چانه زنی های 
سیاســی و از طرفــی دیگــر با اتکا بر فشــار های 
روســیه بر  کشور ترکمنستان، موجب وقفه در این 

طرح شود.
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شرکت فرودگاهها و ناوبری 
هوائی ایران

 اداره کل فرودگاههاي
 استان اصفهان

نوبت دوم

ابراهیم رضایى راد . کارشناس مسائل منطقه اى شرق: شــبکه  اجتماعی صدامحوری که در ماه  های 
گذشــته به شــهرت و محبوبیت فراوانی دست  پیدا 
کرد و در ایران هم محل پرسش و پاســخ بعضی وزرا 
و مدیران ارشــد شــد، حالا در یک قدمی فیلتر است؛ 
اگرچه در زمان تنظیم این گزارش هنوز خبر رســمی 
مبنی بر فیلتر این شبکه اجتماعی رسما منتشر نشده؛ 
اما در دو شــبانه روز گذشته دسترسی به آن محدود 
شد و کاربران فراوانی از نبود امکان دسترسی به این 
شــبکه با اینترنت  تلفن همراه نوشتند. این زمزمه ها 
مبنی بر احتمال فیلتر این شــبکه در حالی است که 
در روزهای گذشــته و با توجه به داغ شــدن بحث  و 
ریاســت جمهوری  انتخابات  با  گفت و گوهای مرتبط 
پیش رو، تحلیلگران زیادی از فیلترنشــدن این شبکه 
اجتماعــی دســت کم در دوارن پیــش از انتخابات 
سخن گفتند. البته هنوز هم مشخص نیست اختلال 
در دسترسی به این شــبکه اجتماعی به دلیل فیلتر 
سراســری باشــد؛ اما تجربــه کاربــران فراوانی این 

موضوع را می گوید.
 فیلترینگ یا اختلال؟

از پنجشنبه شــب گذشــته دسترســی به شــبکه 
اجتماعی کلاب هاوس از طریق همراه اول با اختلال 
همراه بــود و این مســئله در اتاق های کلاب هاوس 
هم مطرح شد. از ســاعات بامدادی روز جمعه هم 
کاربران ایرانســل برای دسترســی به کلاب هاوس با 
اختلال مواجه شــدند. توضیحات کاربران بلافاصله 
به شــبکه های اجتماعی هم کشــیده شــد و همین 
توضیحات، با واکنــش وزارت ارتباطات هم روبه رو 
شــد. وزارت ارتباطــات در این بــاره گفتــه کــه این 
اختلال ها عادی نیست و از آن  سو اپراتورهای موبایل 
اعلام کردند که هیچ دســتوری مبنی بــر فیلترینگ 
دریافــت نکرده انــد. در این باره مدیــر روابط عمومی 
وزارت ارتباطات گفته اســت که اختلال کلاب هاوس 
در شــبکه همراه اول، ایرانســل و مخابرات ایران به 
آنهــا گزارش شــده و بررســی ها حاکــی از صحت 
گزارش هاســت: «تا الان می توانــم این گونه بگویم 
کــه ادامه ایــن اختلال هــا عادی نیســت». «جمال 
هادیــان» اعلام کــرده آنچه ما اطــلاع داریم بحث 
انسداد کلاب هاوس در کارگروه تعیین مصادیق حتی 
مطرح هم نشــده و تاکنون از صــدور حکم قضائی 
هــم در این باره اطلاعی نداریم و چنین حکمی نیز به 
وزارت ارتباطات واصل نشــده است. او معتقد است 
به هر حال، مبنا قانون اســت و ایجاد اختلال عمدی 

مطابق قانون مجازات اســلامی تا دو سال حبس در 
پی دارد. اگر اثبات شــود اختلال انجام شــده عمدی 
اســت، مرتکبان این اقدام با مجازات قانونی مواجه 
خواهند بود». مدیــر روابط عمومی وزارت ارتباطات 
تأکید می کند اپراتورهای مذکور در پاســخ ســازمان 
تنظیــم مقررات، دریافــت حکم یا اختــلال عمدی 
را رد می کننــد؛ در حالی که شــواهد حاکی از وجود 
اختلالی جدی اســت. در همین راستا پیگیری برخی 
رســانه ها مانند آی تی ایران نیــز از دو اپراتور همراه 
اول و ایرانســل حکایت از این دارد که هیچ یک از این 
اپراتورها دستوری مبنی بر فیلتر کردن کلاب هاوس از 
هیچ نهادی دریافت نکرده اند؛ اما دراین باره «مجتبی 
توانگر»، نماینده مجلس، در توییتی تلویحا به صدور 
دستور فیلتر اشاره کرده است. او در این توییت گفته 
که «دستور جلسات کمیته تعیین مصادیق مجرمانه 
به درخواســت نمایندگان دولت محرمانه  شده اند و 
همین امر موجب شــده تا دولــت از تصمیماتی که 
خود آمر آن بوده، برای جهت دهی به افکار عمومی 
بهره برداری کند». این اختــلال و فیلترینگ در حالی 
رخ می دهد که در روزهای گذشــته دادســتان کشور 
تأکید کرده بــود هیچ گونه برنامه ای برای فیلتر کردن 
کلاب هــاوس در حاکمیــت وجود ندارد. از آن  ســو 
گزارش های متعددی از صدا و ســیما پخش شــد که 
در آن انتقادات تندی به کلاب هاوس شــد و نشــان 
داده شــد برخی از مــردم خواهان فیلتر شــدن این 
شبکه هستند. بحث فیلتر شدن این شبکه برای اولین 
بــار در گروه مصاحبه با رئیــس کل بانک مرکزی در 

کلاب هاوس از ســوی کاربران اعلام شد. در این گروه 
که وزیــر ارتباطات هم حضور داشــت، بحث فیلتر 
داغ شــد؛ اما همان زمان وزیر ارتباطات این موضوع 
را تکذیب و اعلام کرد اختلال  در شــبکه همراه اول 
باعث این اتفاق شــده است. با وجود این بررسی های 
بیشــتر نشــان می دهد که اختلال جدی برای برخی 
کاربران همراه اول و ایرانســل به منظور دسترســی 
به کلاب هاوس وجود دارد و برخی از آنها به راحتی 
می توانند به این شبکه وصل شوند و عده ای نیز تنها 
با فیلترشــکن می تواننــد از آن اســتفاده کنند. البته 
مانند موارد مشــهور دیگــری، زمزمه هایی مبنی بر 
اختــلاف دولت و دیگر دســتگاه ها در این زمینه هم 
وجود دارد و «علیرضا معزی» مسئول اطلاع رسانی 
دولــت، ضمن تأکید بر عدم صدور دســتور رســمی 
قضائی، از عــزم گروهی برای انســداد یا اختلال در 

کلاب هاوس گفت.
 وزیر ارتباطات: کلاب هاوس فیلتر نیست

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات گفــت: 
کلاب هاوس فیلتر نیست و فیلتر قواعد و ضوابط خود 
را دارد و نباید تشویش اذهان عمومی کرد. همچنان 
که در بالا ذکر شد «محمد جواد آذری جهرمی» که در 
نشست آنلاین رئیس کل بانک مرکزی با کارشناسان 
و فعالان اقتصادی در کلاب هاوس حضور داشــت، 
در واکنــش به قطع مکرر ارتباط اعضای نشســت و 
مطرح شــدن گمانه فیلتر شدن کلاب هاوس در ایران 
گفت: کلاب هاوس فیلتر نیست و مشکلاتی که برای 
کاربران ایجاد شده، ممکن است ناشی از مسائل فنی 

باشد. او پنجشــنبه دراین باره گفت: این اختلال فقط 
در زمــان چهار عصر امروز (پنجشــنبه هفته پیش) 
رخ داد؛ ولی اکنون کلاب هاوس فیلتر نیست و همه 
بدون فیلتر شکن می توانند وارد شوند. آذری جهرمی 
گفــت: هم اکنون شــش هزارو ۴۰۰ نفــر در این روم 
حضور دارند و به نظر می رســد ماجرای فیلتر بودن، 
بیشــتر یک فرافکنی اســت. این در حالی اســت که 
«فیلتر کردن»، قواعد خاص خــودش را دارد و نباید 
با مطرح کردن «فیلترشــدن کلاب هاوس»، اقدام به 
تشــویش اذهان عمومی کرد. او با بیان اینکه منشــأ 
اختلال مشــخص نیســت، گفت: به جــز اختلالات 
مختصــری کــه روی ارتباطــات همــراه اول ادامه 
دارد، اختــلال جدی دیگری وجود نــدارد و کاربران 
این شبکه بدون اســتفاده از فیلترشکن می توانند به 
کلاب هاوس وصل شــوند. علاوه برایــن رئیس مرکز 
روابط عمومــی وزارت ارتباطات هم دیروز در توییتی 
نوشــت: گزارش هایی از اختلال کلاب هاوس در یکی 
از اپراتورهای تلفن همراه کشور دریافت کرده ایم؛ اما 
هنوز تأیید نشــده و در حال بررســی آن هستیم. خبر 
مربوط به فیلتر این شــبکه اجتماعی نادرست است. 
هادیان، رئیــس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات 
در واکنش به انشــار اخباری درباره کلاب هاوس در 
توییتــی فیلتر این شــبکه اجتماعــی را تکذیب کرد. 
در کنــار واکنــش مقامــات وزارت ارتباطــات، بازار 
ایــن گمانه زنی هــا همچنــان داغ اســت و مدیران 
مختلف و همچنین کاربران شــبکه های اجتماعی از 
قطعی بودن فیلتر در روزهای آتی می گویند؛ هرچند 
کاربــران دیگری هــم معتقدند دســت کم تا پس از 
انتخابات پیش رو این شبکه  اجتماعی فیلتر نخواهد 
شــد. تأکید بر انتخابات در این تحلیل ها به این دلیل 
است که در روزهای گذشته جلسات مختلفی در این 
شبکه  اجتماعی صدا محور با حضور فعالان سیاسی، 
مدیران ارشد و حتی کاندیداهای احتمالی انتخابات 
پیش رو برگزار شده و با استقبال فراوانی هم از سوی 
کاربران روبه رو شده است. علاوه براین در همین یک 
هفته گذشته چندین رسانه رسمی هم در این شبکه 
اجتماعی نشســت تخصصی با حضور کارشناســان 
برگزار کردند و کم کم این شــبکه  در حال جان گرفتن 
بــود. حالا باید منتظر روزهــای آینده و اخبار قطعی 
در ایــن زمینه ماند و دید که این شــبکه  همچنان در 
دسترســی باقی خواهد ماند یا اینکه مانند پیام رسان 

تلگرام فیلتر خواهد شد.

شــرق: دو روز پیش بالاخره سوت نخستین قطار ملی در تهران و در مراسمی 
با حضور شــهردار تهران و همچنین حضور ویدئوکنفرانسی رئیس جمهوری 
نواخته شد تا گامی مهم برای رفع نیاز متروهای کلان شهرهای ایران برداشته 
شــود. این مراســم رونمایی از نخســتین نمونه قطار ملی مترو پنجشنبه ۱۹ 
فروردین با حضور حسن روحانی و پیروز حناچی در کارخانه واگن سازی تهران 
برگزار شــد. شهردار تهران در همین مراسم با اشاره به رونمایی از اولین قطار 
ملی هفت واگنه اعلام کرد: مراحل ساخت این قطار در کمترین زمان ممکن به 
همت مهندسان و صنعتگران داخلی و دانشگاهیان انجام شد. پیروز حناچی 
دراین باره اظهار کرد: ســاخت و طراحی قطار ملی در راستای ماده ۵۸ قانون 
برنامه ششــم با حمایت معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری، صندوق 
شکوفایی و نوآوری در مدت ۱۸ ماه صورت گرفت. او افزود: اهدافی که در این 
طرح دنبال شد، ارتقای بومی سازی از حدود ۳۰ به بیش از ۸۰ درصد، دستیابی 
به طراحی و ساخت و همچنین تجهیزات قطارهای شهری و بین شهری و رفع 
انحصار و وابستگی و همچنین استفاده حداکثری از توان داخلی بود. شهردار 
تهران ادامه داد: طراحی و ســاخت یک رام قطار هفت واگنه در مدت ۱۸ ماه 
بــا تلاش ۱۸ شــرکت دانش بنیان و همچنین چهار شــرکت بزرگ صنعتی از 
جمله شرکت واگن سازی تهران، جهاد دانشگاهی، مپنا لوکوموتیو و تیوان ترمز 
انجام شــد. حناچی تأکید کرد: توجه به نگهداری و نگهداشت قطارها هدف 
دیگری بود که به دنبال که یکی از ســریع ترین پروژه های تولید این موضوع در 
کشــور تجربه شد و همچنین ایجاد اشــتغال برای ساخت کارخانجات نیز در 
داخل کشــور از دیگر اهداف این پروژه بود. او ادامه داد: تمامی زیر سیستم ها 

مطابق با اســتانداردهای بین المللی در این پروژه در کشــور تولید شــده و در 
چنین پروژه هایی ایجاد زیرساخت ها شامل تجهیزات ثابت و ناوگان از اهمیت 
بســزایی برخوردار است. به گفته شهردار تهران، کسب دانش فنی برای تولید 
انواع قطارهای پرسرعت و استفاده از ظرفیت های خالی شرکت های داخلی و 
ایجاد اشتغال مستقیم و غیر مستقیم به همراه کاهش قیمت ناوگان در حدود 
بیش از ۲۰ درصد در ســال از دیگر اهــداف این پروژه بود. حناچی اظهار کرد: 
با فعال شــدن خط تولید قطار ملی، پنج هزار شــغل مستقیم و ۱۰ هزار شغل 
غیرمستقیم پایدار به وجود می آید، ضمن اینکه ساخت قطار ۲۰ درصد کاهش 
قیمت خواهد داشــت. او در بخش دیگری از ســخنانش از رئیس جمهوری 
درخواست کرد: نهادینه شدن فناوری ها در قالب تشکیل یک شرکت پیمانکاری 
عمومی دانش بنیان و ثبت ســفارش ســاخت ۴۲۰ واگن با شرکت واگن سازی 
تهران و تبدیل تعهدات دولت در تأمین دو هزار دســتگاه از فاینانس خارجی 
به تســهیلات وام ریالی با مساعدت سیستم بانکی است که امیدواریم این امر 
محقق شــود. شــهردار تهران در بخش دیگری از ســخنانش گفت: برای ۱۰ 
کلان شــهر کشور در کمتر از ۱۰ ســال آینده به پنج هزار واگن مترو نیاز داریم تا 
بهره برداری سیســتم زیرســاخت های مترو را به حداکثر  برســانیم. او افزود: 
توســعه حمل ونقل عمومی با هدف کاهش آلودگی هوا و ترافیک در دستور 
کار قرار دارد که شــبکه مترو نقش بســزایی در کاهش آلودگی هوا و ترافیک 
دارد. حناچی درباره شرایط پایتخت ایران در این زمینه هم گفت: در شهر تهران 
شــبکه مترو در هفت خط با ۱۴۱ ایســتگاه در حال بهره برداری است که برابر 
ماده ۵۸ قانون برنامه ششم توسعه تا پایان سال ۱۴۰۰ باید تأمین دو هزار واگن 

مترو محقق شــود که در همین راستا شرکت مترو با حمایت معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری به منظور دســتیابی به اهداف از پیش تعیین شده 
با بهره گیــری از توان و دانش داخلی در جهــت اجرائی کردن قطار ملی گام 
برداشت. این قطار ملی شامل یک قطار هفت واگنه که بدنه قطار، دکوراسیون 
داخلی، سیســتم بوژی، راهروی بین واگنی، ترمزها، اطلاع رســانی هوشمند، 
تهویه مطبوع، در و سیســتم رانش آن توسط شرکت های دانش بنیان طراحی 

و ساخته شده است.
«دستاورد ملی که تیتر رسانه های ملی نشد»

ایــن رونمایی اگرچه بــا اســتقبال فراوانی در بین فعالان شــرکت های 
دانش بنیان روبه رو شد اما چندان در رسانه  ملی دیده نشد و همین موضوع 
منجــر به واکنش انتقادی مدیر روابط عمومی شــهرداری تهران هم شــد.  
رئیس مرکز ارتباطات و بین الملل شــهرداری تهران دراین باره نوشت: قطار 
ملی یک دســتاورد بی نظیر اســت که گمان کنم اگر توســط هر شهرداری 
جز حناچی به ثمر می نشســت، تا الان تیتر یک تمام رســانه های ملی بود. 
غلامحسین محمدی در صفحه توییتر خود نوشت:  «قطار ملی یک دستاورد 
بی نظیر اســت که گمان کنم اگر توســط هر شــهرداری جز حناچی به ثمر 
می نشست، تا الان تیتر یک تمام رسانه های ملی بود. اما خوشحالیم در زمانه 
 تحریم و کرونا در ســال ۱۴۰۰، ۱۰۵ و در ســال های بعد ۴۰۰ و اگن از این قطار 
را به عموم شهروندان در کنار سایر دستاوردها تقدیم کنیم. قطار ملی مترو، 
ساخته شــده در شرکت واگن سازی تهران با مشــارکت شهرداری تهران، ۱۸ 

شرکت دانش بنیان و چهار مجموعه صنعتی».

نواختن سوت نخستین قطار ملی در ایستگاه تهران
شهردار تهران: در 10 سال آینده 5000 واگن مترو نیاز داریم


